		)المحاضرة الثانية ( 

	                                  (الفصل الثاني )

                           (جغرافية افريقيا البشرية والاقتصادية )

_ عدد السكان وتوزيعهم .
قدر عد سكان قارة افريقيا في عام 1976 بحوالي 412 مليون نسمة  اما اليوم فاصبح الى ضعفين العدد . فتكون الكثافة العامة للسكان عام 1976الى 14نسمة  /كم2. وترجع قلة السكان وانخفاض الكثافة الى ما يلي :
1_ العوامل الطبيعية والا قتصادية  	2_ العوامل البشرية 

1_العوامل الطبيعية والا قتصادية :
ان لهذا العوامل لهل تاثير كبير على القارةومن العوامل الموثرة على القارة بصورة كبيرة هو خط الاستواء  الذي يمر في وسط القارة  يعطي الطابع المناخ الحار للقارة وتعتبر المنطقة الاستوائية منطقة قليلة السكان رغم وفرة الامطار  والنبات ويرجع ذلك الى قساوة المناخ وكثرة المستنقعات وانتشار الامراض والحشرات وكما ان التربة سريعة التعرية ما لا يساعد على الاستقرار الزراعي .ويحترف معظم السكان  حرف الجمع والاتقاط والزراعة البدائية والرعي المتخلف . كذلك تنتشر الصحراء في افريقيا على 60 %من مساحة القارة وهي مناطق قاسية في حرارتها نادرة الامطار قليلة النبات مثل  نباتات الشوكية .الا في بعض الوحات المتباعد . لذلك فان ظروف الحياة فيها محدودة وتصل كثافة السكان في بعض المناطق الصحراوية الى اقل من شخص في الكم2كما ان مناطق السافانا لا تستغل جيدا في الرعيلا تستغل جيدا في الرعي او الزراعة وتصل كثافة السكان فيها الى100 نسمة /كم2.
2_ العوامل البشرية :
ان العوامل البشرية اثرت بصورة مباشرة وغير مباشرة  على قارة افريقيا حيث استنزفت الحروب العناصر البشرية من الشباب خاصة  وايضا استخدام الاطفال في الحروب وخسارة جزء منهم ليس بالقليل خلال الفترة من القرن السادس عشر الى القرن التاسع عشر  وفقدت افريقيا ما يزيد عن 50 مليون نسمة في الحروب والهجرة الى امريكا للعمل فيها حيث وصل الى امريكتين نحو 20 مليون نسمة  ومن الدول الاولى في الهجرة الى امريكتين هي انغولا وزائير والغابون  . 
ومن العوامل قلة السكان  ايضا عدم استباب الامن وسوء معاملة المواطنين واستغلاهم في المزارع والمناجم  كما يعاني الافريقيون من سو ء التغذية وخاصة نقص فيتامين اي الذي يساعد على الخصوبة ويوجد في الحبوب والاسماك  . هذا الى جانب انتشار الامراض خاصة ما ظهر في القارة من امراض الزهري والانفلونزة .كما انتشرت عادة شرب الخمر والدخان  ,كما هلك اعداد كبيرة من الافريقيين نتيجة هذه العوامل واشتراكهم بالحربين العالميتين ادى الى خسائر كبيرة للعناصر البشرية لقارة افريقيا .
وتتاثر الكثافة السكانية بالقارة بالهجرات الداخلية مثل هجرة سكان الارياف الى المدن  او الى حيث العمل الزراعي والمعدني والصناعي داخل الدولة او من دولة لاخرى  ويتوزع سكان قارة افريقيا في العالم الى اكثر من 50 دولة وتعد نيجيريا ومصر  ومن الدول العالمية الامريكتيين والدول الاوربية .

	
second lecture

Chapter II

                            Geography of human and economic Africa 

The population and its distribution.
In 1976, the population of the African continent was estimated at about 412 million, but today it has doubled the number. Thus, the general population density in 1976 was 14 people / km2. The low population and low density are due to the following:
1_ natural and economic factors 2_ human factors

The natural and economic factors:
That these factors have a significant impact on the continent and one of the factors affecting the continent significantly is the equator that passes in the middle of the continent gives the character of the warm climate of the continent and considers the equatorial region a sparsely populated area despite the abundance of rain and vegetation due to the harshness of the climate and the large number of swamps and the spread of diseases and insects and the soil Erosion is rapid, which does not help in agricultural stability. Most of the population masters the craft of gathering and picking, primitive agriculture and backward grazing. The desert also spreads in Africa on 60% of the continent's area, and it is harsh areas in its temperature, rare rain, and low vegetation such as thorn plants, except in some spaced panels. Therefore, the living conditions are limited, and the population density in some desert areas reaches less than one person per square kilometer, and the savanna areas are not well exploited in Al-Raila, they are well exploited in grazing or agriculture, and the population density reaches 100 people / square kilometer.
2_ human factors:
The human factors affected directly and indirectly on the continent of Africa, where wars drained the human elements of youth in particular, and also the use of children in wars and the loss of not a little part of them during the period from the sixteenth to the nineteenth century, and Africa lost more than 50 million people in wars and migration To America to work in, where he arrived in the Americas, about 20 million people, and among the first countries to immigrate to the Americas are Angola, Zaire, and Gabon.
Among the factors is the lack of population, the lack of security, the mistreatment of citizens and their exploitation in farms and mines. Africans also suffer from malnutrition, especially vitamin E deficiency, which helps fertility and is found in grains and fish. This is in addition to the spread of diseases, especially what appeared in the continent of syphilis and influenza. The habit of drinking alcohol and smoking also spread, and large numbers of Africans perished as a result of these factors, and their participation in the two world wars led to great losses for the human elements of the African continent.
The population density of the continent is affected by internal migrations, such as the migration of rural residents to cities or to where agricultural, mineral and industrial work is within the country or from one country to another. The population of the African continent is distributed in the 










اصل السكان واجناسهم ؛
يقول كثير من علماء الاجناس ان افريقيا موطن الناس الثاني اذ عثر في الحفريات على انسان يعود الى حقب بعيدة  مثل انسان روديسيا ويقيم بالقارة الافريقية عد كبير من الاجناس . والتميز بينهم بلون الشعر ولون البشرة وشكلهم وطول القامة وشكل الراس وشكل الانف و بروز الفكين . ويرجع سواد البشرة الى نشاط الغدد تحت الجلد اذ اذ تفرز هذه مادة ماونة تقي الجلد من الشمس  ويقسم سكان القارة من حيث الغة الى الاقسام التالية :
1_السامية :وتضم اللغة العربية ولغات اثوبيا وتشاد . 
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2_ الحامية : وتضم لغة البربر بشمال افريقيا .لغة البجاة والجالا بشرق القارة .                                              3 _   البانتو .وتضم لغات وسط وجنوب القارة 
4_السودانية :وتضم لغة العربية ولغات السودان الجنوبية  وغربي افريقيا وخليج غينيا وجهات اخرى .
5_الهنتوت:: بتكلمها الهنتوت  بنامبيا وقد تاثرت بالحامية .
6_البوشمن : يتكلمها البوثمن بناميبيا زهي قريبة من لغة الهوتنتوت  ويقول القسم الاخر من علماء الانترويو لو جية  بان اسيا هي موطن الانسان الاول وقد عمرت افريقية من اسيا واوربا بواسطة  الطرق الاتية المارة في :
1_شبه جزيرة سينا شمالا 
2_باب المندب جنوبا 
3_ البحر الاحمر 
4_مضيق جبل طارق 
وهكذا نزحت الاقوام من قارة اسيا الى قارة  افريقيا والاستيطان فيها  منذ زيادة الاعداد في الحضارة الاولى حيث بدات عملية التوسع والهجرة فهاجروا واسكشاف المناطق القريب حتى سكنوا المناطق الشمالية وهي مصر والسودان والدول العربية حتى بات التوسع الثاني حيث اخذوا بالانتشار جنوبا لتكون الحضارات التابعة الى مركز الحضارة وهي حضارة بابل وبقى الناس بالبحث والاستكشاف حتى بنوا حضارات في افريقيا مكونيين دوليات المدن والدول الى اليوم ونرى الانتشار الافريقي من ناحية السكان وتكون اللغاءة  وكان تاثير الطبيعة  دور في تغير اللغة او طريقة نطق  اللغة .وهذا يشير الى ما وصل اليه الى اليوم من حياة الافارقة من حيث الغة واجناسهم واصلهم في قارة افريقيا من اين جاءوا  الى القارة . 
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The origin of the population and their races;
Many ethnologists say that Africa is the second home of people, as a large number of species were found in the excavations, dating back to distant eras, such as the Rhodesian man. And distinguish between them by hair color, skin color, shape, height, head shape, nose shape, and jaw protrusion. The darkening of the skin is due to the activity of the glands under the skin, as this secretes a mortar that protects the skin from the sun. The population of the continent is divided in terms of language into the following sections:
1_ Semitic: It includes the Arabic language and the languages of Ethiopia and Chad.

















2_ Al-Hamiyya: It includes the Berber language in North Africa, the Beja and Jala languages in the east of the continent. 3 _ Bantu. It includes the central and southern languages of the continent
4_ Sudanese: It includes the Arabic language, the languages of southern Sudan, West Africa, the Gulf of Guinea and other destinations.
5_ Alhentot:: It is spoken by Alhentot in Namibia, and it was affected by the garrison.
6_ The Bushmen: It is spoken by Bothmen in Namibia, Zhi is close to the Hottentot language, and the other section of the Antroio scholars says that Asia is the home of the first man, and Africans have inhabited Asia and Europe by the following roads passing through:
1_ Sinai Peninsula in the north
2_ Bab al-Mandab to the south
3_ The Red Sea
4_ Strait of Gibraltar
Thus, the peoples migrated from the continent of Asia to the continent of Africa and settled in it since the increase in numbers in the first civilization, where the process of expansion and migration began, so they migrated and explored the nearby regions until they inhabited the northern regions, which are Egypt, Sudan and the Arab countries until the second expansion became, where they began to spread south to be the civilizations belonging to the center of civilization, namely The civilization of Babylon, and people remained in search and exploration until they built civilizations in Africa, forming international cities and states until today, and we see the African spread in terms of population and the formation of nullity, and the influence of nature had a role in changing the language or the way the language is pronounced. Language and their races and their origin in the continent of Africa, where they came from to the continent.
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